
 

 

Forståelsesnotat Danmarks Sportsfiskerforbunds (DSF) og medlemsforeninger ved de vestvendte åer vedr 

holdning til Fiskeplejen. 

Baggrund: 

Mødet blev til på baggrund af to begivenheder: 

1. DSF's forslag til modernisering af fiskeplejen, som blev præsenteret under temadagen for 

fiskeplejen den 30. oktober 2023. Forslaget var en udløber af landsdelsmøderne i 2023 og blev 

senere kommunikeret i Fisk & Fri samt i Sportsfiskeren. 

2. Torben Kaas' udtalelser til P4 MidtVest med følgende synspunkt: "Laksene og åerne udgør en 

succeshistorie, og det var vigtigt, at vi støttede bestandene, så de nu trives bedre. Andre lystfiskere, 

der også køber det statslige fisketegn, bør rimeligt kunne forvente øget opmærksomhed på deres 

fiskeri. Dette gælder andre kystarter end havørred, søer osv." 

Disse hændelser vakte undren blandt DSF's medlemsforeninger i det Midt- og Vestjyske område. Dette førte 

til, at SÅS indkaldte til et møde i Skjern mellem DSF og medlemsforeningerne i Midt- og Vestjylland. Mødet 

blev afholdt den 16. januar 2024. 

Efter en konstruktiv debat blev det besluttet, at Henning Sandager, formand for Lystfiskerforeningen Midt-

Vest, Michael Beck-Hansen formand for SÅS og Torben Kaas, Kaare Manniche Ebert og Lars Rasmussen, DSF 

skulle udarbejde et forståelsesnotat. 

Der er enighed om at arbejde sammen om følgende punkter: 

➢ Den danske model for fiskepleje er enestående, men der bør altid være fokus på udvikling og 

tilpasninger til de aktuelle problemstillinger for lystfiskeriet. 

➢ Arbejdet med restaurering af vestvendte åer skal fortsætte med uformindsket styrke og gerne 

udvides. Der bør fortsat afsættes midler i Fiskeplejen til fagligt begrundede udsætninger i disse åer, 

og bestandsanalyserne skal fortsætte.  

➢ Der er forståelse og ønske til at foreningerne i det Midt og Vest Jyske, sammen finder nye 

muligheder (interessefællesskaber) for at støtte arbejdet med bl.a. restaurering (Herunder midler, 

resourcer, projekter, lokal myndigheds kontakt osv.). Sammen med DSF kan indsatsen hermed 

optimeres yderligere. 

➢ Miljøtilstanden i de kystnære farvande og havet er katastrofalt dårlig, og der skal arbejdes på 

initiativer, der giver mening for at genoprette miljøtilstanden. Dette kan ske gennem forskning eller 

konkrete initiativer. Dette skal ske i en prioritering der tager højde for andre ”nationale” tiltag så 

maksimal effekt opnås.  

➢ DSF anerkender, at budskabet om konkurrenceudsætning skal præciseres. DSF ønsker at invitere de 

bedste forskningsmiljøer ind i fiskeplejen. Større projekter, der strækker sig over flere år kan sættes i 

udbud efter gældende regler blandt universiteter og relevante vidensmiljøer med de rette 

kompetencer. 

➢ Der skal arbejdes for, at de 10 millioner kroner, som udgør Danmarks egen finansiering til opfyldelse 

af EU's vandrammedirektiv, skal tilbageføres til fiskeplejen. 

➢ Projekter finansieret af fiskeplejen skal formidles bredt ud til lystfiskerne gennem kommunikation i 

øjenhøjde. 

➢ DSF støtter gerne andre interessefællesskaber inden for områderne Vandløb – Søer – Kyst/hav med 

det formål at udvikle ideer/projekter, der kan styrke lystfiskeriet og skaffe finansiering gennem 



 

 

funding. Deltagere i disse interessefællesskaber kan være foreninger, sammenslutninger og 

turistorganisationer. 

Det er vigtigt at have for øje, at DSF ikke kan diktere hvordan fisketegnsmidlerne skal bruges. DSF er en del 

af § 7 udvalget, som er et rådgivende udvalg for ministeren. 

DSF’s input til udviklingen af arbejdet fiksetegnsmidlerne er et punkt på de forestående landsdelsmøder 

som afholdes i uge 15 og 16 

Februar 2024 

Henning Sandager, Michael Beck-Hansen og Torben Kaas.  


